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de verf, de collage, het schrift, de taal of met meer 

elementen tegelijk, te experimenteren in associaties.

Dat gebeurde ook in de vele tientallen beeldgedichten

waarin tekst en tekening elkaar aanvullen als vorm

en in betekenis. Daar gaat Hans Groenewegen 

onvoldoende op in, ziet ze als gelegenheidswerk, al 

is juist daar het “handschrift” vaak heel opmerkelijk:

in de verscheidenheid van het samenspel tussen

tekst en beeld.

Er is meer: Lucebert is als dichter ook zanger,

terecht vermaard om de eigen voordrachten van zijn

gedichten die sterk worden bepaald door ritme en

klank. Eerder is gewezen op de verwantschap met

Arp. In de getekende naam zijn ook gedichten 

opgenomen over Klee en Miró en de vraag is of 

beelden van deze bewonderde kunstenaars niet 

eveneens van invloed zijn op of verwant zijn met

Luceberts woordkunst.

Die relaties met de muziek van de stem en het

beeld van de ander raakt Groenewegen niet aan. 

Wat geldt voor zowel de tekening als voor de gedichten,

geldt ook voor zijn tekst: voltooiing bestaat niet, er

blijft altijd meer dan er staat. Die conclusie houdt

tevens een compliment in. De voorbeelden zijn knap

en overtuigend gekozen, maar ook gelukkig, niet

altijd geheel bevredigend gemotiveerd en soms wat

moeizaam geformuleerd. Het dubbeltalent van 

Lucebert is breder dan in het onderzoek wordt

betrokken. Groenewegen heeft de neiging de 

tekening ondergeschikt te maken aan de poëzie. 

Hij ontkomt er niet aan te kijken als dichter, terwijl

Lucebert eerder schreef als tekenaar.

ERIK SLAGTER

HANS GROENEWEGEN, Het handschrift van Lucebert,

Historische Uitgeverij, Groningen, 2009, 122 p.

Noten

(1) Zie: The Writer’s Brush van Donald Friedman 

(2007), met meer dan tweehonderd voorbeelden van 

dubbelkunstenaars. 

(2) Zie: CYRILLE OFFERMANS, Vlek als levenswerk. 

Lucebert op papier, Historische Uitgeverij, Groningen, 

2006, 144 p. 

[K ] DE MARGE VERLICHT. JEF GEYS IN VENETIË

In 1979 poneert de Vlaamse kunstenaar Jef Geys

(1934, Leopoldsburg) het volgende over de taak van

het onderwijs en de gemeenschap: “Volgens mij

zou de opdracht moeten luiden: zoveel mogelijk

gemeenschappelijk weten.” Dertig jaar later blijkt

uit zijn inzending voor de Biënnale van Venetië

2009 duidelijk dat hij het in die uitspraak ook 

over zijn rol als kunstenaar had.

De afgelopen jaren vroeg Jef Geys aan vier 

kennissen die in een stad wonen of werken — 

Brussel, New York, Moskou en Villeurbanne — om

daar telkens op zoek te gaan naar twaalf planten die

er op straat groeien. Op het plan van elke stad liet

Geys ze een vierkant van één tot vier vierkante 

kilometer tekenen waarbinnen ze ze zouden plukken.

In de centrale ruimte van het Belgisch Paviljoen in

de Giardini in Venetië hangt dat onkruid nu ingelijst

en toegelicht, samen met telkens een foto van de

exacte plek waar de planten in elke stad werden

gevonden, en een van het naambordje van de straat.

Gepubliceerd in Ons Erfdeel 2009/4. 

Zie www.onserfdeel.be of www.onserfdeel.nl.
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De namen van de planten staan er ook bij, evenals

hun familie en de heilzame of geneeskundige 

krachten die eraan worden toegeschreven. Hoger

aan de muur hangt ook een fries met uitvergrote

reproducties van de planten. 

De titel van het hele project luidt Quadra 

Medicinale, wat zowel verwijst naar het vierkant

waarin de planten in elke stad werden gezocht, 

als naar de plattegrond van Leopoldsburg, waar 

Geys geboren werd en opgroeide. Die plattegrond

bestaat voor een groot deel uit een militair raster 

van vierkanten, waardoor het tegelijk ook als 

antagonisme fungeert voor Venetië, een stad die

vooral een organische groei heeft gekend, alsook

voor de manier waarop onkruid zich voortplant. 

In de overige zalen van het paviljoen hangen vooral

tekeningen die Geys maakte, met daarop onder 

meer vrouwen, of delen van hun lichamen, planten

en soldaten, tanks en ander militair materieel dat

soms naast en over ze lijkt heen te rijden (zie de

afbeeldingen in het portfolio eerder in dit nummer).

Ten slotte hangt in het paviljoen ook nog ouder werk

dat inhoudelijk aan het nieuwe is gelieerd, en is er een

publicatie te koop. Voor één euro kun je de nieuwe

editie van het Kempens Informatieblad kopen, een 

krant waarmee Geys sinds 1965 zijn tentoonstellingen

en projecten begeleidt, en waarin hij ditmaal zijn

inzending voor de Biënnale van Venetië in zijn 

hele oeuvre kadert.

Aanvankelijk wilde Jef Geys dat zijn inzending

voor de Biënnale van Venetië zou bestaan uit een 

eetbare editie van het Kempens Informatieblad, met

daarin ook alle kennis die nu in de centrale zaal 

van het Belgisch Paviljoen hangt. De eetbare krant

zou op honderdvijftig duizend exemplaren worden

gedrukt en in heel Venetië worden verspreid. 

Daklozen zouden erin kunnen lezen welke planten

eetbaar zijn of geneeskundige krachten hebben. 

Zo’n eetbare krant bleek technisch gezien echter 

nog niet mogelijk.

Mijn bezoek aan de Biënnale begon in de Facoltà

di Design e Arti van de Università Iuav in Venetië,

met een lezing van etnobotaniste Ina Vandebroek.

Geys werkte intensief met haar samen voor zijn

inzending voor de Biënnale en zij nam ook de 

zoektocht naar twaalf planten in New York voor haar

rekening. In de lezing die ze aan de kunstenfaculteit

gaf, zette ze uiteen hoe ze onderzoek deed naar het

geneeskundige gebruik van planten als culturele 

traditie in leefgemeenschappen in Bolivia, de 

Dominicaanse Republiek en New York. Kennis is

voedsel en houdt je dus in leven, zo suggereert de

eetbare krant die Geys wilde maken maar waarvoor

de technologie nog tekort schoot, en uit de lezing 

van Ina Vandebroek bleek iets soortgelijks. 

Jef Geys kent Ina Vandebroek al lang. Toen ze

dertien jaar oud was, gaf hij les aan haar. Hij was

toen leraar Positieve Esthetica op een school in het

Kempische Balen, waar hij nog steeds woont en

werkt. In het interview uit 1979 dat aan het begin

van dit artikel werd geciteerd, stelt hij: “Mijn opzet 

is aan iedere tentoonstelling een didactisch facet

mee te geven: alles wat er hangt is alles wat ik weet.”

Dankzij mensen die Geys in zijn eigen leefwereld

heeft leren kennen, en hetgeen hij er ziet en 

tegenkomt, slaagt hij erin zulke kennis op te doen, 

te creëren en te verspreiden. 

Vandaag gaat het in de kunst vaak over onderzoek

en kennis, en de voorwaarden daarvan. Geys houdt

zich daar, mede vanuit zijn praktijk als leraar die hij

tot 1989 was, al langer mee bezig. Aan het einde van

de achttiende eeuw zag Friedrich Schiller in het spel

dat de mens met schoonheid speelt, een belofte uit-

gedrukt: zo’n spel — lees: esthetische ervaring —

kan “het hele bouwwerk dragen van de kunst van 

het schone en van de nog moeilijkere levenskunst”,

schrijft hij in brief nummer vijftien van zijn Briefe

über die ästhetische Erziehung des Menschen. Geys’

inzending voor de Biënnale van Venetië van 2009

belichaamt een soort ontnuchterde, zij het niet 

minder idealistische, variant op Schillers belofte. 

Wat in de centrale zaal van het Belgisch Paviljoen 

te zien en te lezen was, was vooral nuttig voor het

(over)leven. Het feit dat Geys het daar presenteerde, 

op een kunstbiënnale waar wellicht geen enkele 

dakloze langs zou komen, veronderstelt dat hij de 

presentatie van die kennis ook een esthetisch belang

toekende (en dat hij daarom blijft opereren binnen

een kunstwereld waar hij voor de rest weinig mee te

maken wil hebben).

De levenskunst waar Schiller over schrijft, heeft

vandaag meer dan ooit te maken met kennis. Jef

Geys herformuleert die levenskunst in Venetië tot 

de kunst van het overleven. (Over)leven doe je in 

je eigen leefwereld, marges incluis. Het Belgisch 

Paviljoen huisvest een herbarium van onkruid.
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Onkruid houdt zich op in de marge van onze 

biotoop, de mensen voor wie dit project mede was

opgezet, noemen we marginaal en de kennis die

zulke planten genereren, associëren we vooral met

exotische, primitieve of oude samenlevingen, die

zich in de marge van ons kennisveld bevinden. 

Geys opereert vanuit marges: hij herformuleert 

ze, zonder hun bestaan op te willen he¤en of als 

dusdanig te ontkennen. Een dakloze bijvoorbeeld

kan binnen zijn eigen marginaliteit een specifiek

soort kennis opdoen, en anderen kunnen hem 

daarbij helpen. Ina Vandebroek deed iets soortgelijks

in de lezing die ze gaf: ze stelde in haar lezing 

bijvoorbeeld duidelijk dat zogezegd primitieve 

kennis over de heilzame of geneeskundige krachten

van zulke planten evengoed in een metropool als

New York wordt doorgegeven. 

Vandaag hebben we ecologische onheilstijdingen

in het vizier en de twijfels over wat de menselijke

kennis daartegen vermag, zijn immens. Geys 

wanhoopt niet. Want, zoals Ina Vandebroek het 

in haar lezing formuleerde: “It’s not all doom. 

Knowledge is dynamic.” Dankzij kennis kunnen 

we overleven, en net zoals het leven zelf belichaamt

ook kennis een eigen dynamiek. In het herkennen 

of formuleren van die dynamiek speelt kunst een

cruciale rol. Dat kan door te tekenen, les te geven,

een eetbare krant te drukken of een herbarium te

maken. In het licht van Schillers belofte kan dat 

allemaal. De spagaat van moderne kunst die Schiller

vooraf al formuleerde — esthetisch wordt kunst pas 

wanneer ze zich tegelijk tot het leven zelf verhoudt —

kon vandaag niet scherper worden geformuleerd.

Ogenschijnlijk nuchter en daarom grandioos, 

dicht Jef Geys kunst en kennis universaliteit toe.

Kennis kan universeel zijn, want ieder mens kan er

aanspraak op maken. Binnen de kunstwereld wordt

dit verlichte paradigma nog wel eens aangevallen,

vanuit de idee dat kennis ook altijd het heterogene

karakter van een ervaring, en van het leven zelf,

dreigt te reduceren of zelfs te ontkennen. Dat kennis

ook vaak bestaande hiërarchieën bevestigt in plaats

van mensen te emanciperen, is een ander kritisch

uitgangspunt van waaruit het paradigma wordt

bezien. Geys beseft dit, maar schort het paradigma

niet op. Hij herformuleert het liever. Voor hem is 

Jef Geys, Quadra Medicinale, Belgisch Paviljoen, 53ste Biënnale van Venetië, 2009, Foto Katrin Greiling.
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de heterogeniteit die het leven altijd kenmerkt, 

een van de premissen ervan, zo bleek in het Belgisch

Paviljoen in Venetië.

LARS KWAKKENBOS

De Biënnale van Venetië, waar Jef Geys in het Belgisch 

Paviljoen tentoonstelt onder de titel “Quadra Medicinale” 

loopt nog tot 22 november 2009. Commissaris van de 

Belgische inzending is Dirk Snauwaert. De coördinatie 

was in handen van het Brusselse Wiels. 

Zie www.labiennale.org en www.wiels.org. 

In de Erfgoedbibliotheek Hendrik Conscience in 

Antwerpen liggen alle edities van het Kempens 

Informatieblad. Ze staan ook online; 

zie www.consciencebibliotheek.be. 

[K ] UTRECHT THEATERSTAD. DE UTRECHTSE SPELEN

De stad Utrecht en het theater hebben samen een

lange en interessante geschiedenis. In zijn studie

Toneel in Utrecht (1975) geeft Heijermans-biograaf

C.A. Schilp een levendige beschrijving van de 

bloeiperiode tussen de twee wereldoorlogen, een

periode die naast het professionele toneel vooral 

een zeer rijk studenten- en amateurtoneel kende. 

Voor de oudere periode citeert Schilp zijn voormalige

plaatsgenoot, de (toneel)schrijver W.G.F.A. van

Sorgen, die over Utrecht schrijft: “Ik waag de 

veronderstelling, dat men in geen stad van ons

vaderland zo hartstochtelijk gehecht was aan 

toneelspel als in Utrecht en dat er bijna in geen stad

zoveel en zo druk komedie is gespeeld.” Een boude

uitspraak, die door Schilp terecht wordt afgedaan als

“ingegeven door een teveel aan optimisme”.

Hoe het ook zij, na de Tweede Wereldoorlog

duurde het vrij lang voordat het culturele leven 

in Utrecht weer op gang kwam. Pas in de jaren

negentig kreeg de theatertraditie een nieuwe 

impuls met de oprichting van De Paardenkathedraal

als productiehuis voor jeugd- en volwassenentheater.

Sinds de komst van Dirk Tanghe als artistiek leider

van het eveneens De Paardenkathedraal gedoopte

theatergezelschap, en verder het toenemende 

belang van het Huis a/d Werf als broedplaats voor

beginnende theatermakers, de ingrijpende 

verbouwing van de Stadsschouwburg — een 

schitterend ontwerp van Willem Dudok — en de 

verdere modernisering van de theateropleiding aan

de Hogeschool voor de Kunsten werd het profiel 

van Utrecht als theaterstad alleen maar sterker.

Bovendien bleek het in 1999 gepresenteerde

Utrechts Model, een samenwerkingsverband 

tussen verschillende Utrechtse podia, festivals,

kunstonderwijs, theater- en dansgezelschappen, 

een initiatief te zijn dat vruchten afwierp. 

Aan het eind van het seizoen 2007-2008 vond

een verandering plaats waardoor die positieve 

ontwikkeling verstoord leek te worden: na ruim 

elf jaar verliet Dirk Tanghe De Paardenkathedraal,

omdat in de nieuwe basisinfrastructuur van het

theaterbestel het gezelschap tegen Tanghes zin zou

moeten opgaan in een grote theatervoorziening voor

de gehele regio Utrecht. Tegen de pers zei Tanghe:

“Zo’n groot nieuw stadsgezelschap is helemaal mijn

ambitie niet. Ik hecht erg aan mijn eigen huis, aan

mijn eigen mensen, mijn acteurs. De veranderingen

die nu in de lucht hangen, kunnen mij helemaal niet

boeien. Het voelt alsof de donsdeken van mij wordt

afgetrokken en ik op een bureaucratisch matje moet 

gaan staan. Ik wil carte blanche om mijn eigen parfum

te kunnen verspreiden” (de Volkskrant, 5 december

2007). Het was inmiddels geen geheim meer dat 

ook persoonlijke problemen en een verstoorde werk-

verhouding tussen Tanghe en het bestuur van De 

Paardenkathedraal een rol speelden bij zijn vertrek. 

Na het afscheid van Dirk Tanghe, die in Utrecht

talrijke memorabele voorstellingen maakte, met 

als laatste hoogtepunt zijn grootse, wervelende 

versie van Shakespeares Midsummernightsdream,

introduceerde het bestuur regisseur Jos Thie om

samen met zakelijk leidster Nanette Ris een plan 

te ontwikkelen voor een nieuw gezelschap waarin 

De Paardenkathedraal zou moeten opgaan. Jos Thie

was tot dan toe directeur ad interim van de Fryske

Toanielstifting Tryater en adviseur van het Oerol 

Festival. Als (gast)regisseur deed hij onder meer van

zich spreken door grootschalige locatievoorstellingen

voor Tryater en voor de Dogtroep — de door circa

zeventigduizend bezoekers bezochte theaterhit 

l’Ascension du Mandarin. 

Aan het eind van een eenmalig theaterspektakel 

op 27 januari 2009 in de Utrechtse Stadsschouwburg,


